



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢယုၤအါရံၤ ၂၄သီ, နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-369-11

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- ဖိသၣ်ပိာ်ခွါ (၁၃)နံၣ်တဂၤ ယီၤဘၣ်ဟီၣ် လၢမ့ၣ်ပိာ်သံ ဖဲကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢယုၤလံ ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်တခါလၢ ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ် ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ ဖဲလၢယုၤလံ ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုၤလံ ၁၃သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ် ဖိသၣ်ပိာ်ခွါ (၁၃)နံၣ်တဂၤ လၢအမံၤမ့ၢ် မိၤဟ--- အံၤ ယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ်အယိ ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီးအသးသမူဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ်တဖျါအံၤ မ့ၢ်ပူၤစီထံ သးဖိၣ်စုကဝဲၤကရူာ် လၢအအိၣ်လၢ ထံကီၢ်တၢ်ပာ်တၢ်ပြးကိၣ်ကးကရၢ(SAC) ပယီၤသးခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် (ခမရ)နီၣ်ဂံၢ် (၂၀၇) ဖဲတၢ် လီၤတတီၤ လၢအဘူးဒီး န---သဝီ, ခယွဲကရူာ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. မိၤဟ--- ယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ်လၢကျဲ ဖဲအဝဲကလဲၤကွၢ်ကျိၢ် အခါ ဖဲတၢ်လီၤလၢအဘူးဒီးသဝီတတီၤန့ၣ်လီၤ. မိၤဟ--- ဘၣ်ဒိဝဲ တဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်မၤစၢၤတဘျီယီဘၣ် မ့ၢ်လၢသဝီဖိ တဖၣ် နၢ်ဟူတၢ်ပိာ်ဖးထီၣ် ဘၣ်ဆၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲလၢအမ့ၢ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ်ပိာ်ဖးထီၣ်ဘၣ်အယိ မိၤဟ---အံၤအသးသမူဟးထီၣ် ကွံာ်ဝဲ ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. မိၤဟ---အဟံၣ်ဖိဃီဖိထံၣ်က့ၤအစိၣ်လၢမ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်ဂီၢ်ခိၣ်အဆၢကတီၢ် ဒီး ရဲၣ်ကျဲၤ မၤဘျီမၤဘျီန့ၢ်က့ၤအတၢ် ဘၣ်ဆၣ် ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤ မ့ၢ်တဖျါ စ့အိၣ်လိးနီတမံၤဘၣ် န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	(ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ်ပိာ်ဖးထီၣ်) ဖိသၣ်ပိာ်ခွါတဂၤယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိာ် ဘၣ်ဒိဒီးသံ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်သီ	လၢယုၤလံ ၁၃သီ, ၂၀၂၃နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ	န---သဝီ, ခယွဲကရူာ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၢ်လၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီၤပူၤမၤ သကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲး ယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢ အဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၢ်လၢတၢ်ကွဲးရဲပုၤအထီၣ်အီၤ ဖဲပနီကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၢ် န့ၣ်လီၤ.

(သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရဲၣ်)	
---------------------------------	--

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်ကၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	မိၤဟ---
သးနံၣ်	(၁၃)နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ပိၣ်ခွါ
ကလုာ်	ပယီၤ
ထီၣ်ပှၢ် / သဘူ	-
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပှၤကွၢ်ကျိၢ်ဖိ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံးမူဒါ/ လီၢ်လၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	န---သဝီ, ခယွဲကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒူသထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယွဲတၢ်တၢ်ကၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရဲၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ / သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ပှၤစီထံကရူၢ် အိၣ်လၢ ပယီၤသးခိၣ် ချ့သးရဲၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၂၀၇)ဖိလံာ်လၢအဘၣ်တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရဲၣ်မဲအီၤလၢ ခိၣ်ချ့သးတြိၤ (တဝံမ)နီၣ်ဂံၢ် (၄၄)	ပှၤစီထံကရူၢ်အံၤ အိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲ န---သဝီ. ပယီၤသးခိၣ်ချ့သးရဲၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၂၀၇) သးကလၢအိၣ်ဖဲ သ့ၤစယုာ်ဂ့ၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်	ပဲသံ (မ့ၢ်ပှၤစီထံကရူၢ်အခိၣ်)

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲၣ်ပှၤပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 (KHRG ပျီပှၤပှၤမၤနီၣ်မၤဘါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်) သ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤလၢ ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ် ကညီၣ်ဒိ ကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ (KNU) တၢ်ကရၢကရိဝဲကျိၤအအိၣ်ဝံၤ အဝဲလဲၤဃုသ့ၣ်ညါမၤနီၣ်မၤဘါ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအထီၣ် ဒီးဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ ဂ---အအိၣ်န့ၢ်လီၤ. ဂ---တၢ်ကၤအံၤ မ့ၢ်ပှၤတၢ်ကၤလၢအဘူးဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် မိၤဟ---အံၤန့ၢ်လီၤ. (အတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးအဂ့ၢ်အံၤ တၢ်ဟံးဘၣ်ဘၣ်ဘၢအီၤ လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်)

၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ဂ--- မ့ၢ်ပုၤတၢ်လၢအဘူးဒီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် မိၤဟ--- (အတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးအဂ့ၢ်အံၤ တၢ်ဟ်ဘၣ်ဟ်ဘၢအီၤ လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်) ဒီးအဝဲဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤဆူ KHRG အိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအုၣ်အသးဒီးဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်အမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ မ့ၢ်လၢအမ့ၢ်ပုၤတၢ်လၢအဘူးဒီးပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် မိၤဟ---တၢ်သံအမူး စးထီၣ်လၢအခီၣ်ထံးတုၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယန့ၣ်အါရံၤ ၂၀၂၄န့ၣ်န့ၣ် KHRGပျီပုၤမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်ထံၣ်လိာ်တဲသကိးဘၣ်စ့ၣ်ကိးတၢ်ဒီး ပုၤလၢအဘူးဒီးပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂၤတၢ် (အတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးအဂ့ၢ်အံၤ တၢ်ဟ်ဘၣ်ဟ်ဘၢအီၤ လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်) ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၤကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်

ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်.

ဖဲလၢယုၤလဲ ၁၃သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် ဟါဒီအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၤ ပီၤဖးထီၣ်ဖဲတၢ်လီၤတတီၤလၢအဘူးဒီး သ့စယၣ် ဝ့ၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုၤထုၣ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲဟါဒီ ၂:၅၀န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် မိၤဟ--- လၢအမ့ၢ် အူယ---အဖိခွါ အိၣ်ဖဲန---သဝီ, ခယွဲကရှုၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်တၢ်အံၤ ဟးထီၣ်လၢအဟံၣ်လၢကလဲၤကွၢ်ကျိၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲလဲၤလၢကျဲၣ်အဆၢကတီၢ် ယီၢ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၤ ဒီးအသးသမူဘၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် မိၤဟ---အံၤ အသးနံၣ်အိၣ်ဒၣ်ထဲ (၁၃)န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်ဖိဃီဖိမၤတသ့အိၣ်တအိၣ်ဘၣ်အယီၤ ဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးသပုၤပုၤလၢအဟံၣ်ဖိဃီဖိတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူအဂီၢ် ဒီးမၤဒီးလဲတၢ်မၤလၢပုၤကမၤအဝဲသ့ၣ်တမၤလၢလီၤ လၢတနံၣ်ဘၣ်တနံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ မိၤဟ---အံၤ ဒီးလဲအသးကွၢ်ပုၤကျိၢ်အယီၤ ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်အဘူးအလဲ ဒီးမၤစၢၤအဟံၣ်ဖိဃီဖိတၢ်ဟဲန့ၣ်လီၤ. တချုးတၢ်ကဲထိန်သးဒီးဘၣ် လၢဂီၤခိအဆၢကတီၢ်န့ၣ် မိၤဟ--- ဟးထီၣ်လၢဟံၣ်ဒီးလဲၤကွၢ်ဝဲကျိၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ထုၣ်ထီၣ်အဆၢကတီၢ် ဟဲကွၢ်အိၣ်မ့ၢ် ဒီးဒီးထီၣ်လုၢ်ယီၤ လဲၤကွၢ်ကဒါအကျိၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲဟးထီၣ်လၢဟံၣ်ဝံၤ တယံၤတမိၢ်ဘၣ်န့ၣ် သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် န့ၢ်ဟူတၢ်ပီၤဖးထီၣ်ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တဆိကမိၣ်ဝဲလၢအမ့ၢ် ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၤ ပီၤဖးထီၣ်ဘၣ် မိၤဟ---ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် န့ၢ်ဟူတၢ်ပီၤဖးထီၣ်ဘၣ်ဆၣ် တၢ်သီၣ်အံၤ မ့ၢ်အမ့ၢ်ကျိၤဖဲလဲၣ်တကလုာ်လဲၣ်န့ၣ် ပဲာ်ထံနီၤဖးဝဲတဘၣ်ဘၣ် မ့ၢ်လၢ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)ပယီၤသုး စုကဝဲဒိၣ်/ကျိၤဖးဒိၣ်သုး (အမြောက်တပ်) နီၣ်ဂံၢ် (၃၁၀) ဒီး ခိၣ်ချုၤသုးရဲၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၂၀၇) လၢအအိၣ်ဖဲ သ့စယၣ်ဝ့ၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤ သုးကလၢလၢအဘူး ဒီးသဝီ (၂)ဖျါအံၤ ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်လၢအသုးကလၢၤကပၤဝးတလီၢ်လီၢ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. SAC ပယီၤသုး တဖၣ်အံၤ ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ် ဖဲအသုးဖိလၢတၢ်မဲာ်ညါသံ, ဖဲအသုးဖိလၢတၢ်မဲာ်ညါတဖၣ်မၤနၢၤတၢ်ဒုး မ့ၢ်တမ့ၢ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်မူထီၣ်သံးအခါန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် န့ၢ်ဟူတၢ်ပီၤဖးထီၣ်ဘၣ်တလီၢ်လီၢ်အယီၤ အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲလၢတၢ်ပီၤဖးထီၣ်တဘျီအံၤမ့ၢ် ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၤ ပီၤဖးထီၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲဟါလီၤခိတၢ်ခဲးလီၤအဆၢကတီၢ် မိၤဟ---အံၤ တဟဲကွၢ်လၢဟံၣ်လၢဘၣ်အယီၤ အဟံၣ်ဖိဃီဖိဟးလုၢ်ဃုအီၤလၢသဝီပူၤဘၣ်ဆၣ် တထံၣ်အီၤဘၣ်. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် လုၢ်ဃုအီၤလၢမ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်ဂီၤခိအဆၢကတီၢ် ထံၣ်ကွၢ်အစိၣ်လၢအလုၢ်ယီၤ ကပၤဖဲတၢ်လီၤလၢ အဘူးဒီး န--- သဝီတတီၤန့ၣ်လီၤ. မိၤဟ--- ဘၣ်ဒိဒီးမ့ၢ်ပီၤအယီၤ အသးသမူဘၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲဒၣ် န့ၣ်လီၤ.

ပူၤစီထံသးဖီၣ်စုကဝဲၤကရူၢ်အံၤ မ့ၢ်လီၤကဝီၤကၢၤကီၢ်သးလၢဘၣ်တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ ပဲသံ သးတဖုအံၤ အိၣ်လၢSAC ပယီၤသး ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၂၀၇)အဖီလၢ် လၢအမ့ၢ် ခိၣ်ချ့သးတြီၤ (တပံမ) နီၣ်ဂံၢ် (၄၄)တၢ်ပၤဆၢရဲၣ်ကျဲၤအဖီလၢ် န့ၣ်လီၤ. ပူၤစီထံကရူၢ်အံၤ အိၣ်ဆီလီၤအသးဖဲ န---သဝီပူၤ ဒီးအကရူၢ်ဖိသ့ၣ်တဖု မ့ၢ်မတၢၤလဲၣ်န့ၣ် ပုၤတသ့ၣ်ညါအီၤ ညီညီဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကူကၢၤဒ်သိးကမျါဒီး အိၣ်လၢကမျါကျဲၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ကျဲၤအိၣ်, ဟ့ၣ်SAC ပယီၤသး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤတဖု ဒီးတဘျီတခီၣ်လဲၤပိၣ်SACပယီၤသးတဖုအခံဆူတၢ်မဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ပူၤစီထံကရူၢ်အံၤ ဒီးလီၤဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်ဘူးဒီးသဝီ ဒီးစံးဝဲလၢအမ့ၢ်ဒူသဝီတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသးဖီၣ်စုကဝဲၤလၢအဘူးဒီး တၢ်ကဲထီၣ်သးဟီၣ်ကဝီၤအံၤတအိၣ်နီၣ်တဖုဘၣ်အသိး သဝီဖိတဖု ဆိကမိၣ်ဝဲ ပုၤလၢအဒီးလီၤဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်တဖျါန့ၣ် အံၤမ့ၢ် ပူၤစီထံကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ပူၤစီထံကရူၢ်သးဖိတဖု အိၣ်လၢသဝီပူၤ စိၣ်စုကဝဲၤ, သူတၢ်မူတၢ်ဘျီ ဒီးခးကြီၣ်ကျဲၤအိၣ်န့ၣ် လီၤ. ပူၤစီ ထံကရူၢ်အံၤ အိၣ်ဆီလီၤအသး, အိၣ်ဆိးဒီး ဟူးဂဲၤဝဲလၢသဝီပူၤ ဒီး လၢသဝီဟီၣ်ကဝီၤပူၤဝးဝးန့ၣ်လီၤ.

မိၤဟ---အဟံၣ်ဖိဃီဖိကွၢ်ဆၢရဲၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဝဲဒီး တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိၣ်သးသမူကီခဲယံာ်တၢ်မးလံ ဒီးအဝဲတအိၣ်လၢဘၣ်အသိး ဟံၣ်ဖိဃီ ဖိတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိၣ်သးသမူကီခဲဒိၣ်ထီၣ် ဘၣ်ဆၣ် SACပယီၤသးတဖု တဟံးမူဒါတိၤစၢၤမၤစၢၤဟံၣ်ဖိဃီဖိတၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ် လီၤ. ခီဖျါလၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အိၣ်အသိး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိဒီး ဒူဖိသဝီဖိတဖုတီၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အံၤဆူ SACပယီၤသး ဒီးသဝီပူၤပူၤစီထံကရူၢ်တဖုအအိၣ်တဘျီနီၣ်တၢၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိဒီးဒူဖိ သဝီဖိသ့ၣ်တဖု ဘၣ်ရဲၣ်ကျဲၤမၤဘျီမၤဘျီန့ၣ်တၢ်လၢ မိၤဟ---အဂီၢ်ကစုဒုလၢတၢ်ပျဲၤတၢ်ဖုပူၤဒီး ဘၣ်ဒိန့ၢ်မိၤဟ--- အစိၣ်တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ခူသ့ၣ်အပူၤ မ့ၢ်လၢ ပူၤစီထံကရူၢ်ဖိဟဲလၢတၢ်သံမူးဝဲအံၤအပူၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢ အဘူးဒီးမိၤဟ---တၢၤ (အတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးအဂ့ၢ်အံၤ တၢ်ဟံၣ်ဘၣ်ဟံၣ်ဘၢအီၤ လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်) ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ မိၤဟ---တအိၣ်လၢဘၣ် အသိး အသးတမ့ၢ်ဘၣ်ဒီး ခါဆူညါအဝဲတအဲၣ်ဒီးထံၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အံၤလၢသဝီပူၤလၢဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ယုန့ၢ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖု ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤတခါအံၤဒါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၤဒ်လဲၣ်.

ပုၤလၢ KHRG မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်တၢ်ဒီးအီၤတၢၤအံၤ ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲၤလၢကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖုအံၤန့ၣ်လီၤ.



KHRGဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤလၢ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဂၤအအိၣ် ဖဲလါယူၤလဲ ၁၅သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ န---သဝီ, ခယွဲကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရူၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ ပုၤယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤ ဖဲလါယူၤလဲ ၁၃သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် လၢအမ့ၢ် မိၤဟ---တဂၤအံၤအစိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဒီးလီၤဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤတဖျါအံၤမ့ၢ် ပျူစီထံကရူၢ်လၢအအိၣ်ဖဲသဝီပူၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-လီၤကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိၢ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၤကဝီၤကရၢသဘျူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၤကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၤကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီၣ်ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထီၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲ ဒ်န့ၣ်လီၤ.